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سخنگوی دولت سیزدهم:

دانشگاه آزاد می تواند حرکت به سمت تحقق تمدن نوین اسلامی را رقم بزند
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 
سیزدهم در این نشست طی سخنانی 
گفت: »به نوبه خود از دکتر طهرانچی 
تشکر می کنم که در استخراج راهبرد 
از فرمایشات حضرت آقا و منابع اصیل 
دینی تمرکز دارند تا مسیر را به درستی 
انتخـــاب، طراحـــی و پیگیری کنیم. 
هرچـــه بـــه ادوار گذشـــته برمی گردیم در دســـتگاه ها و نهادی های مختلف 
می بینیم یک مشکل منشأ همه مشکلات بوده که حضرت آقا سال ها پیش 

نقطه ها را شناسایی کرده و راهبرد ارائه دادند اما ما به آن توجه نکردیم.« 
سخنگوی دولت سیزدهم در ادامه اظهار کرد: »کسی که وسط میدان اجرا 
رفته مانند پزشکی است که در اتاق عمل، بیماری که نیازمند عمل جراحی 
است را روی تخت گذاشته شده تا درمان شود. این پزشک باید از قبل بداند 
چـــه کاری انجـــام دهد و از قبل تیم همـــکاران خود و روش اجرا را به صورت 
کامل طراحی کرده باشد تا در لحظه فقط اقدام کند. وقتی که وسط میدان 
اجرا قرار می گیریم وقت برنامه ریزی، فکر کردن و تشکیلات ســـازی نداریم. 
متاسفانه ما در میدان اجرا تازه می خواهیم برنامه ریزی و تشکیلات سازی 
کرده و کار را اجرا کنیم. چرا؟ چون در دانشگاه که باید این کار را انجام داده و 
برنامه ریزی، طراحی و شبکه سازی کرده و نیروی انسانی تشکیل می دادیم این 
کار را نکرده ایم. درواقع کار را تمرین نکرده، آموزش نداده و آموزش نگرفتیم.« 
او بیان کرد: »پیام رئیس محترم هیئت مؤسس و هیئت امنای دانشگاه نشان 

داد که در دوره ای که امت اســـلامی پیش رو بود، علم باعث شـــد که پیشـــرو 
باشد. امروز هم علم غرب باعث پیشرفتش است. یعنی ما تجربه عینی روی 
زمین داریم که وقتی علم جلو باشد، پیشرفت می کنیم اما باز کم توجهی کرده 
و فکر می کنیم دولت و حکومت باید دست دانشگاه را بگیرد. این در حالی 

است که دانشگاه باید دست حکومت را بگیرد.«
جهرمی با بیان اینکه دانشگاه باید برای دولت نظریه، روش، فناوری و نیروی 
انسانی بسازد و جلو حرکت کند و دولت و حاکمیت را پشت سر خود حرکت 
داده و به حرکت بیشتر وادار کند، اضافه کرد: »حالا یا ما ناخواسته اینگونه فکر 
می کنیم یا دشمنان علیه ما عملیاتی کردند که ما را به اشتباه انداختند. اگر 
حضرت آقا فرمودند باید تمدن نوین اسلامی داشته باشیم، اگر فرمودند باید 
گام دوم انقلاب رقم بخورد، اگر فرمودند در این پنج گانه تحقق تمدن نوین 
اسلامی در مرحله دولت سازی اسلامی مانده ایم، من با احترام به همکاران 
خود می گویم که ما مســـیر را پیش نبردیم! ما هنوز ســـؤال های خود را پاســـخ 
نداده و وقتی در مسند حکمرانی قرار می گیریم نمی دانیم نظریه ما در حوزه 
نرخ ارز چیست و چطور باید آن را اعمال کنیم. نمی دانیم نظریه ما در حوزه 

هدفمندی یارانه ها چیست و چطور باید آن را اعمال کنیم.« 
او در ادامه تصریح کرد: »این موارد را نهاد دانش  باید انجام دهد که متاسفانه 
مقداری فاصله گرفتیه ام. البته نمی توان گفت کاری نکرده ایم؛ زیرا بخش 
عظیمی از نقاط مثبتی که در کشور دیده می شود مدیون همین جهاد علمی 
است که در دانشگاه صورت می گیرد اما نمی توان گفت نقاط ضعف به ما 
، تحصیلکرده هایی مانند امثال ما هســـتند  ارتباطی ندارد. مدیران کشـــور

که در همین دانشـــگاه ها درس خوانده اند که یا نتوانســـتند تئوری طراحی 
کنند یا به قول دکتر طهرانچی برای کار شبکه ای و تیمی تربیت نشده اند یا 

خودسازی پیدا نکرده اند.«
سخنگوی دولت سیزدهم اضافه کرد: »سوال این است که چرا دانشگاه آزاد 
در این حوزه مسئولیت مضاعف دارد و سوال دوم اینکه در این حوزه چه باید 
کرد؟ نکته اول اینکه ما مانند دورانی که دکتر ولایتی نیز در پیام خود مطرح 
کیـــد کردند و همچنین تجربه ای که از غرب  و دکتـــر طهرانچـــی نیز بر آن تأ
گرفته ایم، باید برگردیم به دوره ای که دانشگاه موتور پیشران باشد. کسی که 
این را فهمیده و نهاد علم را در مسیر پیشران قرار داده پیشرفت می کند و در 
غیر این صورت محکوم به شکست است. ما ناگزیریم در این عرصه پیروز 

شویم در غیر این صورت شکست خواهیم خورد.« 
جهرمـــی گفـــت: »آموزش و پـــرورش را باید روی نیازهای روز جامعه و کشـــور 
ببریم. مقام معظم رهبری نیازهای روز ما را نشـــان داده اند. مشـــکل ارتباط با 
... را به ما نشان داده اند و سوال  افکار عمومی، مشکل آب، امنیت غذایی و
این است که این همه سال ما چه پاسخی به آقا و دولت عرضه کردیم؟ چه 
افرادی به دولت عرضه کردیم تا آنها بتوانند این پاسخ ها و تئوری ها را در عرصه 
عمل پیش ببرند؟«  او با بیان اینکه ما در برابر جنگ شناختی، رسانه ای و 
افکار عمومی چه کرده ایم گفت: »درست است که دشمن عملیات می کند 
اما ما چه عملیاتی کردیم؟ ما در برابر این شبکه فسادی که متأسفانه توسط 
شـــبکه های نیروی انســـانی شـــکل گرفته و کارآمدی را کاهش  می دهد چه 
کرده ایم؟ آیا شبکه نیروی انسانی مقابلی طراحی کرده ایم؟ عرض بنده این 

است که ما وقت تعلل یا خطا نداریم. شرایط جهانی و کشورمان به وضوح 
نشـــان می د هـــد کـــه وقتی برای خطا کـــردن نداریم.«  جهرمی بـــا بیان اینکه 
دانشگاه آزاد در این حوزه یک محل متفاوت است اظهار کرد: »حضرت آقا 
جمله ای دارند که می فرمایند  هر جا که قرار گرفته اید، همان جا را مرکز دنیا 
بدانید. معتقدم دانشگاه خود مرکز دنیا است؛ یعنی لازم نیست دانشگاه را 
مرکز دنیا بدانیم، دانشگاه مرکز دنیا است. حتی وقت نداریم در نسل سوم 
دانشگاه متوقف شویم بلکه باید به سمت نسل چهارم حرکت کرده و به سراغ 
تحقق مسئولیت اجتماعی نسبت به منطقه، کشور و جهان حرکت کنیم.«  
ســـخنگوی دولت ســـیزدهم در ادامه با ذکر چهار دلیل برای رسالت بیشتر 
دانشگاه آزاد نسبت به سایر دانشگاه ها تصریح کرد: »به چهار دلیل دانشگاه 
آزاد بین دانشگاه های دیگر رسالت مضاعفی دارد. اول اینکه نمونه و الگوی 
بزرگی دارد؛ یعنی می تواند با توجه به تعداد بزرگ اساتید و دانشجویانش آنها 
را به کار  گرفته و همچنین می تواند اجرای آزمایشی نمونه های نزدیک تر به 
واقعیت   در سطح جامعه داشته باشد تا بتواند مسائل اجتماعی را بشناسد، 
مسئله شناسی کند،  پاسخ یابد و راه حل ارائه دهد.« او اضافه کرد: »نکته دوم 
اینکه دانشـــگاه آزاد بین المللی اســـت؛ بنابراین می تواند آن نگاه حرکت به 
سمت تحقق نوین اسلامی را رقم بزند. نکته سوم اینکه بخش بسیار زیادی از 
اساتید و دانشجویانش سوابق تجربی و اجرایی دارند و با مسائل جاری کشور 
انس داشته یا دارند. تعامل روزمره دارند و می توانند مسائل روز را بشناسند. 
نکته چهارم اینکه زمینه سازی خوب توسط مدیریت و هیئت رئیسه دانشگاه 

قبل از این صورت گرفته و مقدمات و پیش نیازهایی فراهم شده است.«

 دکتر طهرانچی در بیست وهفتمین اجلاس شورای دانشگاه آزاد اسلامی:

تحول ساختاری عدالت محور   زمینه ساز خیزش جدید علمی است
دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد در بیست و هفتمین اجلاس 
شورای دانشگاه آزاد   با تسلیت شهادت مجاهدان دفاع از حریم اسلام و تشیع 
گفت: »بنا داشـــتیم شـــورای دانشـــگاه آزاد را در روز تأسیس دانشگاه آزاد برگزار 
کنیم که با شهادت آیت الله رئیسی در مسیر خدمت به مردم مصادف شد.« 

وی ادامـــه داد: »در ایـــن ایام حوادث بی شـــماری رخ داده اســـت. انتخابات 
ریاست جمهوری یکی از این اتفاقات بود که مشارکت مردم، دوباره نشان داد 
که این مردم پای انقلابند. بحمدالله مجموعه دانشگاه آزاد نیز رو سفید از این 
امتحان بیرون آمد و درصد مشارکت دانشگاهیان دانشگاه آزاد به طریق معنایی 
از جوانان هم سن و سال خود بیشتر بود.« وی با انتقاد از تأخیر اعلام نتایج کنکور 
سراسری تصریح کرد: »متأسفانه برای چندمین سال متوالی با تأخیر در اعلام 
نتایج مواجهیم و هنوز سال تحصیلی قوام خود را پیدا نکرده است. ان شاءالله 
در هفته پیش رو با همت عزیزان ورودی های دانشگاه را داشته باشیم. طبق 
پیش بینی ها به نظر می رسد جمعیت دانشجویی دانشگاه آزاد از سال گذشته 
فراتر خواهد رفت. بحمدالله در زمینه دکتری تقریبا ظرفیت اعلامی تماما تکمیل 
شده است. در کارشناسی ارشد بیش از سال گذشته، استقبال وجود داشته و 
به نظر می رسد جمعیت دانشجویی بیش از جمعیت یک میلیون و 360 هزار 

سال گذشته خواهد بود.« 
رئیس دانشگاه آزاد با گرامیداشت یاد و خاطره سید مقاومت، شهید سید حسن 
نصرالله، گفت: »توجه به حوادث منطقه در این ایام بسیار مهم است. اتفاقی 
که به عنوان عملیات وعده صادق2 رقم خورد، اتفاق بزرگی بود. این عملیات 
جدای از قدرت و جسارت حاصل از شجاعت رهبران و افسران و نظامیان، 
قدرت علم و فناوری بود. درواقع قدرت علم و فناوری وعده صادقی را ساخت 
که توانست همچون ابابیل بر سر رژیم صهیونیستی ریزش کند و دانه بیفکند، 
در حالی که همه علم و فناوری دنیا به کمک آنها رفته بود.« رئیس دانشگاه آزاد 
کید بر اهمیت برگزاری نمازجمعه نصر توسط مقام معظم رهبری، گفت:  با تأ
»جمعه نصر از موضوعات بســـیار مهم اســـت. درواقع نمازجمعه نصر نماد 

اقتدار کشور شد.« 
وی در ادامه گفت: »در داستان نامه حضرت سلیمان، مشاوران دربار وقتی 
وا 

ُ
خواستند قوت حکومت ملکه سبا را ذکر کنند، به دو نکته اشاره کردند. قَال

سٍ شَـــدِیدٍ. این دو نکته نشـــان 
ْ
و بَأ

ُ
ول

ُ
ةٍ -ما صاحب قدرتیم- و وَأ و قُوَّ

ُ
ول

ُ
نَحْنُ أ

می دهد اگر هر حکومتی بخواهد در مقابل تعدی دیگران، صاحب قدرت و 
کید بر  اقتدار باشد، به دو بخش نیاز دارد. هم قوه و هم بأس شَدید.« وی با تأ
اینکه دانشگاه برای توسعه کشور است، خاطرنشان کرد: »در این بین سوالی که 
مطرح می شود، این است که دانشگاه باید چگونه عمل کند؟ یکی از تعاریف 
اساسی دانشگاه این است که دانشگاه نهاد اقتدار آفرین است، یعنی هم  قوت ، 
هم  بَأس شَدید، باید مصدرش دانشگاه باشد. البته برای دانشگاه تعاریف 
دیگری نیز آمده که به آنها نیز می پردازیم. بیشتر از همه چیز دانشگاه در ایران 
به نهاد علم معروف شد؛ این یک ترجمه غلط  بود که در کشور دانشگاه را به 
آموزش عالی higher) education( تعبیر کردند. درواقع زمانی که موضوع دانشگاه 
مطرح شد، فرهنگ را از چیزی که قبلا به آن آموزش و پرورش می گفتند، حذف 

و نام آموزش عالی به آن دادند.« 
دکتر طهرانچی با بیان اینکه در غرب، دانشـــگاه نهاد توســـعه اســـت و به آن 
تحت عنوان نهاد رشد و پیشرفت نگاه می کنند، افزود: »در این جلسه به آیه 
ها« تکیه می کنیم که می گوید آیا تدبر 

ُ
قْفَال

َ
وبٍ أ

ُ
ی قُل

َ
قُرْآنَ ام عَل

ْ
رُونَ ال  یتَدَبَّ

َ
فَلا

َ
»أ

در قرآن انجام می دهید یا درحقیقت بر اندیشه های خود قفل زده اید؟ یعنی 
»عقل« و »دل« لازمه تدبر در قرآن اســـت. یعنی کســـی که در مواجهه با آیات 
قرآن بخواهد صرفا سمعی برخورد کند، این فرد به تدبر نمی رسد. پس این آیه 

ک بحث ما است.«  ملا
سٍ شَـــدِیدٍ« گفت: »خداوند در 

ْ
ةٍ و بَأ و قُوَّ

ُ
ول

ُ
رئیـــس دانشـــگاه آزاد در توضیـــح »أ

ا  هم مَّ
َ
واْ ل

ُ
عِدّ

َ
آیه شریفه که دلاورمردان سپاه بر سینه خود دارند، می فرماید: »وَأ

کم« یعنی قوه آن  ة وَمِن رِّبَاطِ ٱلخَیلِ تُرهبُونَ بِه عَدُوَّ ٱلّلَ وَعَدُوَّ ن قُوَّ ٱستَطَعتُم مِّ
چیزی است که به دستش بیاوریم و باعث ترس دشمن خدا و دشمن ما خواهد 
شد. مقام معظم  رهبری جلسه دیدار با نخبگان را در فردای انجام عملیات وعده 
صادق2 در شرایطی که همه می گفتند به صلاح نیست، لغو نکردند. مقتدرانه 
در این جلسه حضور یافتند و فرمودند: »ما باید تفوق علمی داشته باشیم. ما 
دشمن داریم. دلایلی دارد که حالا جای بحثش اینجا در این جلسه نیست؛ 
یعنی همه   کشورها، همه   ملت ها، رقبایی، بدخواهانی، دشمنانی دارند؛ و ما 
. باید با تفوق علمی بر آنها غلبه پیدا کنیم،  بیشتر از خیلی از کشورهای دیگر
کمااینکه اگر در جایی غلبه ای هم داشتیم، بر اثر همین تفوق علمی و فناوری 
بوده. من اینجا یادداشت کرده ام که برتری علمی و فناوری گاهی می تواند دست 
دشمن را از ضربه وارد کردن به جمعیت های بزرگی مثل غزه و ضاحیه کوتاه کند. 
ما اگر چنانچه از لحاظ علمی مثلا فرض بفرمایید در زمینه   تسلیحات، از این 
]چیزی[ که هستیم مبالغی جلوتر بودیم، یقینا در اوضاع منطقه اثر می گذاشت؛ 
و می توانست مانع از افروختن این آتش های سوزنده   دل ها و جان ها بشود یا آنها 
را خاموش کند. حرکت علمی، تفوق علمی، یک چنین چیزهایی هم دارد.« 

دکتر طهرانچی با بیان اینکه امروز منظور از تعبیر قوه برتری علمی و فناوری است، 
ادامه داد: »اگر برتری علمی و فناوری به دست آوردیم، صاحب قوه شده ایم. این 
نکته بسیار مهمی است، اما اینکه جنس قوه از چه جنسی باید باشد، باید به 
کثَرَ 

َ
ذِینَ مِنْ قَبْلِهمْ کانُوا أ

َّ
رْضِ فَینْظُرُوا کیفَ کانَ عَاقِبَةُ ال

َ ْ
مْ یسِیرُوا فِی ال

َ
فَل

َ
آیه »أ

غْنَی عَنْهمْ مَا کانُوا یکسِبُونَ« دقت کنیم. 
َ
رْضِ فَمَا أ

َ ْ
ةً وَآثَارًا فِی ال  قُوَّ

ّ
شَدَ

َ
مِنْهمْ وَأ

خداوند در این آیه می فرماید چرا عاقبت پیشینیان خود که دارای قوه و قدرت 
مَاوَاتِ  بیشتری بودند را مشاهده نمی کنید. »وَمَا کانَ الَلّ لِیعْجِزَه مِنْ شَیءٍ فِی السَّ
ه کانَ عَلِیمًا قَدِیرًا« یعنی خیال نکنید که اگر آنها ابزار زیادی 

ّ
رْضِ إِنَ

َ ْ
 فِی ال

َ
وَلا

ه کانَ عَلِیمًا قَدِیرًا«، 
ّ
داشتند، می توانستند در مقابل خدا عرض اندام کنند. »إِنَ

« همان علم و  خداوند عالم، قادر و همواره دستش بالاتر است. »علیم« و »قدیر
فناوری است که ما از این آیات متوجه می شویم. اسم فاعل علیم، خالق و اسم 
ه کانَ عَلِیمًا قَدِیرًا« )هیچ موجودی در آسمان ها 

ّ
، فاطر است. پس »إِنَ فاعل قدیر

و زمین از قدرت خدا نتواند کاست، که همانا خدا در ازل و ابد عالم قادر مطلق 
است( یعنی بشر نمی تواند در مقابل خدا عرض اندام داشته باشد. پس جنس 

این آیه شریفه با فرمایش مقام معظم رهبری یکی است.« 
رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به بخش دیگری از سخنان رهبر انقلاب در نشست 
اخیر با نخبگان اظهار کرد: »مقام معظم رهبری در این دیدار بحث را به خیزش 
دوم علمی کشاندند و خیزش علمی را مطالبه کردند.« وی خاطرنشان کرد: »در 
دوره 2001 تا 2011 یک دهه در علم و فناوری پیشتاز شدیم. از سال 2001 تا 2019 دوره 
نسل چهارم صنعتی است که بحث فضای دوگانه سایبری فیزیکی مطرح شد، 
ما در دهه اول این 20 سال، خیزش اول علمی را رقم زدیم؛ در حدی که شتاب 
علمی ما از چینی ها هم بالاتر بود. 13 برابر رشد جهانی یا به عبارتی بالاترین رشد 
را در این 10 سال داشتیم اما متأسفانه براثر عواملی رشد ما متوقف شد.« دکتر 
طهرانچی در تشریح علل و عوامل کاهش رشد علمی در کشور گفت: »سال 
2019 شروع نسل پنجم علم و فناوری است، عربستانی ها از این دوران شروع 
به رشد علمی کردند. چینی ها در این سال از آمریکایی ها پیش گرفتند. سال 
2019، سال کلیدی است. در این سال کرونا همه گیر شد. سال 2019 دوران علم 
برای امنیت که از سال 2001 شروع  شده بود، پایان یافت. حاج قاسم به شهادت 

رسید و اتفاقات مهمی در این سال به وقوع پیوست.« 
وی ادامه داد: »آمریکایی ها در مقاله ای در نشریه نیچر که سال 2005 منتشر 
شد، نوشتند ایرانی ها درحال سبقت گرفتنند. آنها یک روز صاحب علم دنیا 
بودند. باید جلوی پیشرفت آنها با تحریم ها و اغتشاشات سیاسی گرفته شود. 
در این مقاله نیچر صریحاً ذکر شده پیشرفت علمی ایران به خاطر این است که 
مقام معظم رهبری توسعه کشور را با توسعه علم همراه کردند و فراخوان دادند که 
در همه زمینه های علمی شروع به کار و فعالیت شود. اتفاقی که افتاده این بود 
که ما یک جریان علمی ساختیم. موشک، پهپاد و هسته ای ثمره خیزش اول 
علمی در کشور است.« وی در ادامه با اشاره به سبقت علمی از ترکیه در سال 
2011 گفت: »بعد از خیزش اول از سال 2023 درحال عقب افتادن از ترکیه ایم. 
چرا خیزش علمی متوقف شد؟ در سال 2005 صریحاً آمریکایی ها گفتند باید 
جلوی ایرانی ها را بگیرید. وقایع سال های 88 و 1401 بعد از سال 2005 اتفاق افتاده 
است. آنها خوب می فهمند که چرا باید بین جامعه دانشگاهی و نظام فاصله 
بیندازند و صریحاً گفته اند فرمول ما این است. حالا که دوباره مقام معظم رهبری 
فراخـــوان خیـــزش دوم داده انـــد باید به آن توجه کنیم.« رئیس دانشـــگاه آزاد در 
دِ«، 

َ
وْلا

َ ْ
مْوَالِ وَال

َ ْ
ینَةٌ وَتَفَاخُرٌ بَینَکمْ وَتَکاثُرٌ فِی ال هوٌ وَزِ

َ
عِبٌ وَل

َ
ادامه با اشاره به آیه »ل

گفت: »شما یک دوره اولیه دارید، دوره ای که بدون عاقبت اندیشی شروع به 
کار می کنید، ولی فعالید، بعد به یک دوران رشد می رسید که زینت می شود. 
نتایج دســـتاوردهای دنیوی را می بینید، یک جایی دیگر می رســـید که به آن 
تفاخر می شوید. بعد از آن گرفتار کثرت در عِده و عُده می شوید. اینجا بایستی 
خیزش دوم شکل بگیرد، یعنی چیزی که مقام معظم رهبری فرمودند، یک مطلب 
کاملاً شناخته شده جهانی است.«دکتر طهرانچی خاطرنشان کرد: »ما قوه ای 
به دست آورده ایم، چرا نتوانستیم آن را حفظ کنیم؟ به این دلیل که ما در جامعه 

علمی بأس شدید نداشتیم.« 
رئیس دانشگاه آزاد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آیه شریفه »إِنَّ فِی 
بَحْرِ 

ْ
تِی تَجْریِ فِی ال

َّ
ک ال

ْ
فُل

ْ
هارِ وَال یلِ وَالنَّ

َّ
فِ الل

َ
رْضِ وَاخْتِلا

َ ْ
مَاوَاتِ وَال قِ السَّ

ْ
خَل

 
ّ

رْضَ بَعْدَ مَوْتِها وَبَثَ
َ ْ
حْیا بِه ال

َ
مَاءِ مِنْ مَاءٍ فَأ  الَلّ مِنَ السَّ

َ
نْزَل

َ
اسَ وَمَا أ بِمَا ینْفَعُ النَّ

یاتٍ 
َ

رْضِ ل
َ ْ
مَاءِ وَال رِ بَینَ السَّ

ّ
مُسَخَ

ْ
حَابِ ال یاحِ وَالسَّ ةٍ وَتَصْرِیفِ الرِّ فِیها مِنْ کلِّ دَابَّ

ونَ چه کسانی اند؟ دانشگاه مظهر لِقَوْمٍ 
ُ
ونَ«، گفت: »در این آیه لِقَوْمٍ یعْقِل

ُ
لِقَوْمٍ یعْقِل

ونَ است. دانشگاه یک پدیده شناس نشانگر و صاحب تعقل، خردورزی 
ُ
یعْقِل

ونَ کارش نظریه پردازی است. دانشگاه 
ُ
و نظریه پردازی است. درواقع لِقَوْمٍ یعْقِل

مرکز تعقل است، امام خمینی)ره( سال 58 می فرمایند: دانشگاه قوه متفکره 
ملت است. مقام معظم رهبری نیز در یکی از جلسه های خود فرموده اند: یکی از 
ونَ. پس 

ُ
مراکز مهم تربیت قوه عاقله کشور دانشگاه است، یعنی همان لِقَوْمٍ یعْقِل

ی.« وبُهم شَتَّ
ُ
ونَ باید این باشد که قُل

ُ
یکی از ویژگی های لِقَوْمٍ یعْقِل

ونَ در دانشگاه 
ُ
دکتر طهرانچی با طرح این سوال که جایگاه موضوع لِقَوْمٍ یعْقِل

ن ضَعف ثُمَّ جَعَلَ مِن بَعدِ  قَکم مِّ
َ
ذِی خَل

َّ
کجاست، ادامه داد: »طبق آیه »ٱلّلَ ٱل

 » قُ مَا یشَاءُ وَهوَ ٱلعَلِیمُ ٱلقَدِیرُ
ُ
ة ضَعفا وَشَی بَة یخل ة ثُمَّ جَعَلَ مِن بَعدِ قُوَّ ضَعف قُوَّ

قوه مشـــخصات جســـم است؛ چه جسم انسان، چه جسم اجتماع. ابزار هم 
دارد. من با عینک ضعف جسمانی را رفع می کنم. ابزاری که دستم می گیریم، 
معمولا برای جبران قوت است. خداوند اول جسم را آفرید، بعد نفس به آن وارد 
شد. درحقیقت ما یک صورت ظاهری داریم و یک صورت باطنی داریم که 

صورت باطنی ما نفس است.«
هَمَهَا فُجُورَهَا وَتَقْوَاهَا« تصریح 

ْ
ل
َ
اهَا فَأ وی در ادامه با اشاره به آیه »وَنَفْسٍ وَمَا سَوَّ

کرد: »بین فجور و تقوا، نفس وجود دارد که در آن غضب، شهوت و وهم است. 
یک منظور از عقل، عقل عملی است که نفس را به عدالت می کشاند و یک 
، عقل نظری است که مرتبه ثانویه روح ماست. پس مرتبه اولی عقل  منظور دیگر
و مرتبه ثانویه روح است. انسان این ترکیب را دارد.  وقتی می گوییم تربیت قوه 
عاقله، یعنی بخش دوم را بر انسان حاکم کنیم. دانشگاه می خواهد این کار را 
کند.« دکتر طهرانچی خاطرنشان کرد: »دانشگاه باید نهاد تعقل بشود. رهبری 
می فرماید که دانشگاه سه وظیفه دارد؛ نخست تربیت عالم، دوم تولید علم 
و ســـوم، آن که به تربیت عالم و تولید علم جهت دهد. عقل در این وظایف 
چه جایگاهی دارد؟ علم و فناوری محور دانشگاه است. دانشگاه باید تولید 
علم و فناوری داشته و تولید عالم و فناور را در دستورکار خود قرار دهد. برای 
تربیت عالم و فناوری باید عقل عملی و در جهت دهی به علم، عقل نظری را 
تحریک کرد. اگر ایمان نباشد، نتیجه یعلمون ظاهرا من الحیاه الدنیا می شود.«
وی ادامه داد: »اگر عقل عملی نباشد، دانشجو و استاد دچار فوران غضب، 
وهم و شهوت می شوند. اصلا کلاس، علمی نخواهد بود. پس با عقل عملی 
بایـــد تربیـــت را جهت داد و با عقل نظری، تولید علم و فناوری را جهت دهی 
کرد. این موارد، معنای تربیت قوه عاقله است. ما دانشگاهیان باید چه کنیم 
که »قوم لایعقلون« نباشیم؟ خدا می فرماید »و قلوبهم شتی«؛ معنای قلوبهم 
شتی را وقتی در گلخانه، گل های رنگارنگ را می بینید درمی یابید؛ چراکه آنجا 
هر کدام رنگ، اندازه و آرایش خاص خود را دارند. در مقابل »الف بین قلوبهم« 

وجود دارد. یعنی باید تألیف قلوب جریان داشته باشد.«
عضو هیئت امنای دانشگاه آزاد تصریح کرد: »جامعه و دانشگاهی که با هم 
همراه نباشند، مصداق قلوبهم شتی هستند و تالیف بین قلوب ندارد. نقطه 

مقابل تالیف قلوب، دشمنی است. »الف بین قلوبکم« در مودت ایجاد می شود. 
مشخصات دانشگاه این نیست که هر کس ساز خودش را  بزند و یکدیگر را 
تکذیب کنند. خیزش علمی ما پایدار نشد؛ چون جامعه دانشگاهی تألیف 
میان قلوب نداشت. اول باید »قوم یعقلون« می شد و دوم »الف بین قلوبکم« 
فَ« توصیف می کند. 

َ
اتفاق می افتاد. خدا در قرآن یکی شدن ابرها را با کلمه »اَل

تگـــرگ حاصـــل تألیف این ابرهای فشـــرده اســـت کـــه در آن همین تألیف و 
درهم تنیدگی رخ می دهد.«

رئیس دانشگاه آزاد ادامه داد: »در قرآن کریم آمده است که اگر جمعی تألیف 
قلوب نداشته باشند، بأسهم شدیدا نیز ندارند. بأس شدید در قرآن برای آهن 
به کار رفته است. خداوند می فرماید آهن را که در زمین فروبردیم، نتیجه آن بأس 
شدید است و منافعی برای مردم دارد. منظور از بأس شدید، سپر و زره نیست، 
بلکه این است که در کره زمین، آهن کیلومترها گسترش یافته است. حدود 
3 هزار و 470 کیلومتر از شعاع 6 هزار و 300 کیلومتری زمین، آهن است. این 
آهن درون زمین بدون هیچ قیدی برای انسان منافع دارد. میدان مغناطیسی 
اطراف زمین یکی از همین منافع است و باعث می شود زمین را از بمباران یونی 
خورشیدی حفظ کند. اگر ذرات یونی به زمین برسند، حیات از بین می رود. 
نتیجه بأس شدید، سقف محفوظ است. این ذرات یونی که می توانند حیات 
را از بین ببرند، خودسوزی کرده و به شفق قطبی تبدیل می شوند. عذاب سعیر 

به معنای خودسوزی است.«
وی بیان کرد: »چرا آهن این خاصیت را دارد؟ چون ساختار و جهت اسپین 
منظمـــی دارد. اتم هـــای آهـــن با یکدیگر هماهنگند؛ مصـــداق همان »الف 
بین قلوبهم« که اشـــاره کردم. یعنی هم نیروی جاذبه دافعه، هم انرژی درونی 
به کمینه رسیده است. بین عالم انسانی، اجتماعی و طبیعی مؤدت وجود 
دارد و ساختار اجتماعی مؤدت به کمینه انرژی و پایدار می شود. الماس نظم 
ساختاری دارد و از آهن قوی تر است؛ اما نظم مضاعف رفتاری ندارد. به همین 
دلیل، خدا نمی فرماید الماس را مایه بأس شدید قرار دادیم، بلکه آهن را در این 

زمینه مصداق می آورد.«
دکتر طهرانچی با اشاره به بیانات اخیر رهبر انقلاب در رابطه با تفاوت کشورهای 
اسلامی و امت اسلامی، اظهار کرد: »کشورهای اسلامی بسیارند؛ اما امت نیستند 
چون هماهنگ و یک جهت نیستند. امت یعنی مجموعه انسان هایی که در 
یک جهت و یک هدف و با یک انگیزه حرکت می کنند. اگر امت اســـلامی 
تشکیل می شد، رژیم صهیونیستی باقی نمی ماند. دانشگاه نهاد خردورز )قوم 
یعقلون( و دارای همبســـتگی ســـازمانی است. یعنی همه عناصرش با هم از 
نظر گفتمانی و فکری یکی اند. اگر دانشگاه اینطور شد، هم قوه دارد و هم بأس 
شـــدید و می تواند خیزش دوم علمی را رقم بزند. آیا تک تک ما به عنوان یک 
عنصر از این دانشگاه، با هم همفکری گفتمانی و فکری داریم؟ دانشگاه های 
ما ساختار دارند، رئیس و معاون دارند؛ اما بأس شدید و الف بین قلوبهم دارند؟ 
آیا فقط یکدیگر را نقد می کنیم یا همفکری هم داریم؟ اگر دانشگاه می خواهد 
خیزش دوم علمی را رخ دهد، باید هم تفوق علم و فناوری را محقق کند و هم 
به مرحله کلهم ید واحد برسد تا بأس شدید اتفاق بیفتد. در این سال ها فقط 
از حیث سازمانی یکی بوده ایم. وقتی بأس شدید نباشد، خیزش علمی محقق 
نمی شود. اگر عدالت و مؤدت در نهاد دانایی و توانایی پیاده نشود، دانشگاه 
سازمان باقی می ماند. با سازمان هم مشکلی حل نمی شود، باید نهاد بشود. 
رهبری فرمود حزب الله از بین نمی رود، با اینکه ســـاختار لطمه دیده اســـت. 
چون حزب الله تبدیل به نهاد مقاومت شده است. همه اجزا در ساخت نهاد 

مقاومت نقش دارند.« 
عضو هیئت امنای دانشگاه آزاد با اشاره به اینکه مؤدت نتیجه نظم رفتاری و 
عدالت اجتماعی نتیجه نظم ساختاری است، گفت: »عدل باید از خانواده 
آغاز و به جامعه برسد. مرحوم حاج آقا مجتبی تهرانی می گوید که عدل و مؤدت 
باید در محیط های خانوادگی، معاشرتی و شغلی که افراد در آنها زندگی می کنند 
وجود داشته باشد. عدل اجتماعی در جایی نمود پیدا می کند که افراد با یکدیگر 
در ارتباطند. عدالت باید در جنبه های حقوقی، مالی، جانی و آبرویی جاری 
باشد. اگر می خواهید متوجه شوید که عادلید، ببینید کاری که در ارتباط با 

 ». دیگران انجام می دهید، مورد پسند تان است یا خیر
وی اضافه کرد: »عقل تنظیم کننده عدالت و عدل منشأ تمام حسن هاست. 
، یک کارمند را یک ساعت پشت در اتاق نگه می دارد،  به عنوان مثال فلان مدیر
اگر شما می پسندید که این کار را با خودتان بکنند، برای دیگران هم بپسندید. 
عدالت در رفتار افراد است. سازمان با عدالت و مؤدت تبدیل به نهاد می شود. 
بی توجهی کارکنان به ارباب رجوع یا سایرین نشان می دهد که عدالت در آن 

سازمان جایی ندارد.« 
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی بیان کرد: »عدالت به معنای اجرای شایسته سالاری 
و پیاده سازی نظام های ارتقا و پرداخت، ارتباط درست بین دانشجو و استاد 
و نظام اداری اســـت. یعنی همه کنش ها با عدل در هم تنیده باشـــد.« وی با 
اشاره به آیه 19 سوره الرحمن، مطرح کرد: »در این آیه شریفه زمانی که دو دریای 
شور و شیرین به یکدیگر می رسند، بین آنها عدل برقرار می شود. به این معنا که 
هیچ کدام بر دیگری برتری ندارد و در هم فرو نمی روند. این یعنی برقراری عدل. 
انقلاب میکروالکترونیک براساس همین مفهوم است. یک دریای الکترونیک 
و یک دریای حفره به هم می رسند و هیچ کدام بر دیگری برتری ندارد. یعنی 
هر دو نیمه هادی هستند و بین آنها برزخ وجود دارد. البته زمانی که فلز بین 
آنها قرار می گیرد این دو دریا یکی می شوند. بنابراین علم برگرفته از عدل مورد 
کید قرآن کریم است. دو سیستم می توانند با یکدیگر تعامل داشته باشند ولی  تأ
کید کرد:  هیچ کدام بر دیگری برتری نخواهد داشت.« دکتر طهرانچی در ادامه تأ
»اگر سازمان پژوهشی تبدیل به نهاد تولید علم بر پایه مودت و عدالت نشود، 
کار علمی حاصل نمی شود. امروز خیزش دوم علمی باید در کشور رخ دهد تا 

دوباره پیشرفت علمی حاصل شود.« 
عضو هیئت امنای دانشگاه آزاد معتقد است جمعه نصر نماد بأس شدید بود، 
زیرا رهبر انقلاب و مردم با مهربانی، مودت و عدالت زیر یک آسمان نشستند و 
عبادت کردند. دل ها به یکدیگر نزدیک بود. مقام معظم رهبری همراه با خانواده، 
فرزندان و نوه های خودشان در نمازجمعه شرکت کردند و خودشان را از مردم 
جدا نکردند. وی اظهار کرد: »ما از زمان آشنایی با مدرنیته تا جایی که توانستیم 
سازمان ایجاد کردیم ولی همه سازمانند و تبدیل به نهاد نشدند. امروز نقش 
دانشگاه نیز نقش یک سازمان در جامعه است. در حال حاضر سازمان های 
کشور شغل محورند. به این معنا که مردم به افراد احترام می گذارند؛ چراکه در 
مصدر یک شـــغل و پســـت قرار گرفته اند. زمانی که از آن شـــغل خارج شـــوند، 
کسی به آنها حتی کوچک ترین توجهی نمی کند. درحالی که همان افراد زمانی 
که سمت داشند، همه به آنها توجه می کردند. این افراد در سازمان با ساختار 
هندسی نامنظم مدیرند.« به گفته رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، ساختار سازمان 
یا هندسی با اضلاع منظم است یا نامنظم. در ساختار منظم اجزا هماهنگ، 

همدل و همفکرند؛ در چنین حالتی موضوع بأس شدید ایجاد می شود. 
دکتر طهرانچی ادامه داد: »سازمان ها در رژیم غاصب صهیونیستی به صورت 
ساختار هندسی نامنظم و بدون هماهنگی اجزایند. برای همین نیز نظرات 
مختلفی وجود دارد، یکی اعتقاد به ادامه حمله دارد و دیگری خواستار اتمام 
جنـــگ اســـت. این رژیم زمانی که مواجهه عینی بـــا موضوعی پیدا کند، تازه 
مشـــخص می شـــود که بأس شدید ندارد.« رئیس دانشگاه آزاد عنوان کرد: »در 

سازمان نگاه از بالا به پایین و اداری بین اجزا وجود دارد. ولی در نهاد ارتباط هم افزا 
بین اجزا وجود دارد. حالا سؤال این است که ما کدامیم؛ نهاد یا سازمان؟« وی 
ادامه داد: »اجلاس شورای دانشگاه آزاد برای ایجاد همدلی و همفکری بیشتر 
برگزار می شود تا خانواده دانشگاه به یک امت تبدیل شود. دانشگاه، نهادی بر 
مبنای مودت و عدالت است که تولید علم و فناوری و تربیت قوه عاقله جامعه 
را برعهده دارد. ذات دانشگاه تربیت قوه عاقله است. اگر بأس شدید در دانشگاه 
کید  شکل بگیرد، می تواند در جامعه نیز نقش آفرینی کند.« دکتر طهرانچی تأ
کرد: »عدالت پژوهشی و عدالت آموزشی رکن بقای سیستم است. نباید فقط 
فردی که به مراکز قدرت وصل است، بتواند طرح پژوهشی بگیرد و فردی که به 
سازمان خاصی وصل نیست، نتواند طرح پژوهشی دریافت کند. اگر عدالت 
پژوهشی ایجاد نشود، خیزش علمی نیز ایجاد نخواهد شد.« وی با بیان اینکه 
اگر در دانشـــگاه عدالت ایجاد شـــود، در جامعه نیز عدالت پیاده می شـــود، 
تصریح کرد: »عدالت باید ابتدا در آموزش باشد تا تجلی آن در جامعه مشاهده 
شود. باید آموزش و مودت و الفت و عدالت در کودکستان آموزش داده شود تا 
کودک با تمام وجود این عدالت را بپذیرد. در چنین شرایطی جامعه فرهیخته 
ایجاد می شود. ما ابتدا باید جامعه پردازی در دانشگاه را بر پایه مودت و عدالت 

نهادینه و بنا کنیم تا منشأ اولی القوه و بأس شدید باشیم.« 
عضو هیئت امنای دانشگاه آزاد به بیانات مقام معظم رهبری در دیدار با ایثارگران 
و جهادگران مقاومت اشـــاره کرد و گفت: »رزمندگان و مجاهدان برای اینکه 
پرچم های دشمن در مرزهای ما بلند نشود، جان خود را فدا کردند و فداکاری 
کردند. جوانان مجاهد خانواده های خود را داغدار کردند به خاطر اینکه پرچم 
دشمن بالا نرود. بیانات ایشان یعنی اینکه ما نباید بگذاریم پرچم دشمن توسط 
افراد نفوذی و فریب خورده در داخل کشور برافراشته شود. ایشان ادامه می دهند 
نفوذ فرهنگی بسیار مخرب تر از نفوذ نظامی است. نفوذ نظامی را می توان حل 
کرد زیرا رزمنده می رود و می جنگد، ولی نفوذ فرهنگی را به سادگی نمی توان 
حل کرد. پرچم نفوذ و ســـبک زندگی و وسوســـه دشـــمن نباید در داخل کشور 
در دستگاه های مختلف برافراشته شود. تمام دستگاه ها و وزارتخانه ها باید 
مواظب این موضوع باشند. رهبر انقلاب توجه ویژه ای را به آموزش وپرورش و 
صداوسیما و مطبوعات و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی  که مسئول تربیت جوانان کشورند، جلب می کنند.« 

دکتر طهرانچی تصریح کرد: »این بیانات برای ســـال 69 نیســـت. برای ســـال 
1403، 20 روز پیش در اوج جنگ با رژیم صهیونیستی است. ایشان می گویند 
نفوذ خطرناک فرهنگی است. نفوذی فرهنگی با انواع حیله ها و ترفندها کار 
خود را دنبال می کند و انجام می دهد. پس ما باید دوباره با نگاهی نو به مسئله 

فرهنگ بنگریم.« 
رئیس دانشگاه آزاد با طرح این پرسش که دشمن در فضای مجازی چه کرد، 
پاسخ داد: »دشمن جبهه فاسقین را با هم شبکه کرد. مودت را براساس غیر خدا 
شبکه و به هم وصل کرد. این شبکه سازی بر محور غیر خدا، خبرها و محیط را 
دست گرفت. گذار از مرجعیت خبری رسانه ملی به شبکه اجتماعی مبتنی بر 
این گزاره است. شبکه دوستان و شبکه حلقه رفاقت را به هم متصل کرد و یک 
نهاد ساخت؛ نهادی که در فضای مجازی ساخته شده است.« دکتر طهرانچی 
تشریح کرد: »دانشگاه اگر کار شبکه محور نکند، نتیجه نخواهد گرفت. در این 
نشست اولین حرف ما این است که نهاد دانشگاه قدرت آفرین نرم و سخت 
باشد. تعبیر اولی القوه و اولی الباس الشدید این می شود. مودت و عدالت را 
با هم مرور کنیم. در کجای روابط ما مودت حاکم است و کجا نیست. کجا 

عدالت است و کجا نیست.« 
وی با اشاره به محورهای مورد بحث در نشست شورای دانشگاه گفت: »محور 
اول، خیزش جدید علمی است. در وسط جنگ رهبر انقلاب از ما جهاد مطالبه 
کردند. جهاد، خیزش جدید علمی است. ما چگونه باید خیزش جدید علمی 
را به عنوان مخاطبان اصلی مطالبه رهبر انقلاب دســـت بگیریم؟ مورد دوم، 
بازآرایی نظام دانشـــی دانشـــگاه است. سند تحول و تعالی دانشگاه براساس 
منظومه فکری رهبر انقلاب تنظیم شده است. در این سند تحول ساختاری 
کید کردیم که زمینه ساز خیزش جدید  علمی  بر مبنای عدالت در روابط را تأ
اســـت.« رئیس دانشـــگاه آزاد  در نقد تعاملات فعلی دانشگاهیان اظهار کرد: 
»ده نفر در یک گروه علمی نشسته ایم. هیچ کدام از دیگری خبر ندارد که چه 
می کند. هیچ کس به دیگری احاطه ندارد. این مودت می شود؟ مودت یعنی 
در یک گروه علمی هماهنگی باشد. مودت در نهاد علمی تألیف قلوب است. 
این موقعیتی که غرب به عنوان نظام ارجاع درست کرده مودت آفرین بین گروه 
علمی است. وقتی شما با کسی مودت دارید یعنی آن را می بینید؛ و کارش را 
هم می بینید. اگر اشکالی داشت آن را می گویید. اگر هم قوت بود در کار خود 
از آن اســـتفاده می کنید. پس بازآرایی نظام دانشـــی براساس مودت و عدالت 

یعنی بایستی همدیگر را ببینید. مقدمه هماهنگی، دیدن یکدیگر است.« 
دکتر طهرانچی با اشاره به جریان رشد علمی کشور اظهار کرد: »2001 تا 2011 حرکت 
علمی کردیم که از داخل آن قدرت هسته ای و موشکی درآمد. آن را در 2020 تا 
2024 مصرفش کردیم. 2024 تا 2030 باید شبانه روزی کار کنیم که هوش مصنوعی، 
کوآنتوم و امنیت غذایی از زمینه های جدی فعالیت است تا بتوانیم بار دیگر 
حریف دشمن باشیم.« عضو هیئت امنای دانشگاه آزاد بیان کرد: »سیستمی 
کـــه در آن مـــردم، کارمندان و مدیران احســـاس ظلم کنند و پاســـخگو راضی 
نباشد یا سلسله مراتب براساس شایستگی نباشد، در آن نهاد شکل نمی گیرد.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد با اشـــاره به نظام اداری دانشـــگاه به عنوان یکی دیگر از 
محورهای مدنظر در نشست شورای دانشگاه تصریح کرد: »بعضی از دانشجویان 
از مراجعه به ما ناراضی اند و در سیستم های ما احساس عدالت نمی کنند. این 
یعنی نظام ارجاع عدالت محور نیست. نظام ارجاع دانشگاه براساس ایمیل 
کید کرد: »بایستی  می خواهد عدالت محور بشود.« دکتر طهرانچی در ادامه تأ
برای جوانی که شهوت غضب و وهم دارد و توسط فضای مجازی محاصره شده 
است، عقلانیت را بتوانیم پیاده کنیم. پس نظام فرهنگی هم چه در جهت دهی 
به تولید علم و فناوری و چه در جهت دهی به تربیت عالم و توانا نیاز به مراقبت 
دارد.« رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه از موارد دیگر مورد بحث در اجلاس شورای 
دانشگاه، موضوع درآمدهای دانشگاه است، تصریح کرد: »من به نقطه ای عمل 
کردن اعتقاد ندارم؛ اعتقادم به کار شبکه ای است. سرمایه گذاری ما می تواند 
شبکه ما را فعال کند. شبکه باید با هم کار کند. شبکه شیلات باید با هم کار 
، گرگان، بوشهر و قشم باید دست در دست هم باشند. کار فردی  کند. چابهار

ممکن است به تنهایی موفق شود اما اگر شبکه نشوید به درد نمی خورد.« 
دکتر طهرانچی با بیان اینکه خیزش اول مقاله محور و تحصیلات تکمیلی محور 
بـــود، عنـــوان کـــرد: »در خیزش علمی اول در نظـــام جهانی عمل می کردیم. در 
خیزش دوم باید شبکه محور کار کنیم و به پسادکتری ها توجه ویژه تری داشته 
باشیم. محققان جوانی که فارغ التحصیل شدند را جذب کنیم و در پروژه ها 
فعال کنیم. خیزش جدید علمی مقاله محور نیست و محصول محور است. 
خروجی در آن، شرکت های دانش بنیان است. یعنی اگر دانشگاه در سال 500 
هزار فارغ التحصیل دارد که 13 هزار نفر از آن در مقطع دکتری فارغ التحصیل 
می شوند، باید سالی 13 هزار شرکت داشته باشد. هر یک فارغ التحصیل دکتری 
و ارشد مدیرعامل می شوند و کارشناسانش هم نیروی آن می شوند. تا 13 هزار 
شـــرکت چقدر فاصله داریم؟ دانشـــگاه امروز پشت کار شبکه ای می ایستد. 

خیزش جدید علمی با نگاه نو باید انجام شود.« 

وزیر نیروی دولت سیزدهم:

ایده دانشکدگان در دانشگاه آزاد، نگاهی نوین در حل مشکلات کشور است
علی اکبر محرابیان، وزیر نیروی دولت 
سیزدهم در ابتدای سخنان خود گفت: 
»در رونـــد تحـــول دانشـــگاه آزاد مـــا 
دردهه های گذشته شاهد رشد بسیار 
خوبی از نظر کیفی و سطح فرهنگی 
بودیم که جا دارد از همه عزیزان به ویژه 
دکتر طهرانچی، مدیریت و رؤسای این 
دانشگاه تقدیر و تشکر کنم.« او درخصوص ناترازی های کشور گفت: »مهم ترین 
ناترازی های کشـــور در زمینه های بودجه، مالی، بانکی، انرژی و آب اســـت. 
مسلما هر پیشرفت، توسعه، رشد اقتصادی، فناوری، اشتغال و امنیت تابع 
رفع این ناترازی ها است. طبیعتا حل این مسئله شاید یکی از مهم ترین کارهایی 
است که امروز در دستورکار نظام جمهوری اسلامی قرار دارد و نهاد علم نقش 
برجسته و بسیار مهمی در حل این کلان مسئله ها دارد.« محرابیان با طرح این 
ســـوال که این ناترازی ها از چه زمانی و چگونه به وجود آمده اند توضیح داد: 
»طبق فرمایشات مقام معظم رهبری ما در دهه 90 شاهد عقب ماندگی هایی 
در حوزه اقتصاد بودیم. اگر شما میزان عرضه و تقاضا را در ابتدا و انتهای دهه 
نود مقایسه کنید به ریشه بسیاری از ناترازی ها پی خواهید برد. البته برخی از 
ناترازی ها به خاطرشرایط اقلیمی و شرایط حاکم بر منطقه جغرافیای ما مانند 
ناترازی آب اســـت. همان طور که می دانید میزان بارش ها در کشـــور تقریبا به 

صورت متوسط، یک سوم متوسط بارش های دیگر نقاط جهان است.« 
کید کرد: »اگر سرانه آب نیم قرن اخیر را بررسی   وزیر نیروی دولت سیزدهم تأ
کنیم سهم آب هر ایرانی شش هزاروچهارصد مترمکعب بوده، در حالی که 
اکنون این ســـهم به کمتر از هزار و دویســـت مترمکعب رســـیده است و امروز 
میزان آب موردنیاز هر فرد ایرانی به نسبت 50 سال گذشته قابل مقایسه نیست. 
افزایش سطح بهداشت، مصرف و انواع شیوه های زندگی باعث شده مصرف 
ما به شـــدت افزایش پیدا کند؛ هرچند تکنولوژی، علم و پروژه های عمرانی 
برای مهار مصرف آب کمک کردند اما این شرایط اقلیمی است که وضعیت 

را سخت تر کرده است.« 
کیـــد بـــر اینکـــه مهم ترین عامـــل ایجاد ایـــن ناترازی هـــا، بی عملی و  او بـــا تأ
بی تصمیمی بوده اســـت اضافه کرد: »در وهله اول مســـیر توسعه در دهه نود 
به شدت کند شده، گرچه نیاز ایران عزیز ما روزبه روز افزایش پیدا کرده است. 
یعنی اگر به دهه های گذشته و دهه موجود نگاه کنید متوجه می شوید که 
به دلیل شـــرایط اقتصادی، رشـــد اقتصادی و توسعه بنگاه ها نیازهای ما به 
مرور زمان افزایش پیدا کرده است. ما  طی دهه های گذشته رشد چشمگیر و 
خیره کننده ای داشته ایم که این رشدها تابع مصرف انرژی و آب بوده است. 
شما اگر کل تولید محصولات کشاورزی در ابتدای انقلاب را با شرایط موجود 
بررسی کنید متوجه می شوید که اصلا قابل مقایسه نیستند؛ و در صنعت 
و بخش های مختلف هم این تفاوت به صورت فاحش اســـت. اما در کنار 
این بی تصمیمی سیاستگذاری ما درسال های گذشته به دلیل عدم توسعه 

، شاهد یک گسل جدی بین عرضه و تقاضا بوده ایم.« متناسب با نیاز
او ادامه داد: »برای نمونه ما موضوعی به نام بنزین داریم. در دهه 80 و در سال 

1384 این یک موضوع بود، دردهه نود و درسال های اخیر هم همان موضوع 
دوباره تکرارشد. درسال 1384 به خاطر دارم که کنگره آمریکا جلسه ای برگزار 
کرد و در جلسه فردی به نام جورج تنت که آن روز مسئولیت سازمان جاسوسی 
آمریکا را برعهده داشت گزارشی ارائه کرد و نتیجه آن گزارش جلسه که بسیار 
ســـری بود این شـــد؛ مهم ترین عاملی که می تواند جمهوری اســـلامی را به زانو 
دربیاورد موضوع بنزین اســـت. در آن ســـال ها مجموع تولید بنزین ما حدود 
46 میلیون لیتر در روز بود؛ درحالی که طی پنج تا شش سال گذشته قبل آن 
مصرف بنزین در حال افزایش بود. یعنی ما درسال 1384 مجبور شدیم که 20 

میلیون لیتر بنزین را به کشور وارد کنیم.« 
 محرابیان گفت: »گزارش آن جلسه کنگره آمریکا این بود که اگر بتوانیم جلو ی 
واردات بنزیـــن بـــه ایران را بگیریم در واقع ســـهمگین ترین لطمه اقتصادی را 
در پی ایجاد نارضایتی عمومی و خیلی از مســـائل دیگر به وجود می آوریم. 
تصمیمی در دولت و در نظام گرفته شد که ما برای این مسئله ها باید راه حلی 
پیدا کنیم. در کمتر از سه ماه با کمک نهاد علم یک راه حل همه جانبه پیدا 
شد؛ راه حلی که به همه مسائل ازجمله عرضه و تقاضا، بحث های علمی و 
فناوری، بحث های تولیدی و تکثیر یافته های علمی نگاه می کرد. یک بسته 
بسیار سنگین در آن سال طراحی شد و نکته جالب توجه اینکه ظرف سه 
ماه همه آن تصمیمات اجرایی شد به نحوی که با رضایت عمومی که وجود 
داشت با کاهش مصرف بنزین، ما به یکباره واردات بنزین مان را کاملا به صفر 

رساندیم و هیچ گونه صدمه ای به کشور وارد نشد.« 
وزیر نیروی دولت سیزدهم بیان کرد: »درآن روز با استفاده از آخرین فناوری ها، 
شاید گسترده ترین خدمات الکترونیکی که بعد از آن هم کمتر مورد استفاده 
قرار گرفت کارت هوشمند و کارت بنزین بود که به یکباره در یک مدت کوتاه 
اجرا شد. همان طور که می دانید حملات سایبری و فشارها، محدودیت های 
بسیارزیادی را برای ما به وجود می آورد. این محدودیت ها بعضا به نحوی بوده 
که اجازه استفاده خیلی از فناوری ها را به سختی پیدا کنیم اما سیستمی که آن 
روز مورد استفاده قرار گرفت، به یک روش آنلاین و آفلاین بود و دورترین نقاط 

، نقاط مرزی و نقاط محروم به این سیستم متصل شدند.«  کشور

دانشگاه آزاد در حال تربیت نیروی متخصص است
وزیر نیروی دولت سیزدهم در بخش دیگری از سخنان خود در رابطه با رابطه 
نهاد علم با ناترازی ها گفت: »اینکه بگوییم دانشگاه ها و علم چقدر پیشرفت 
کرده است، زیره به کرمان بردن است. رشد چشمگیر و خیره کننده ای داشته ایم. 
اما چرا دانشگاه ما قادر به حل مسئله نبوده است، پاسخ را بسیار ساده می گویم. 
یکی از فلاسفه بیان می کند که سوال صحیح 90 درصد پاسخ است. برای مثال 
به پزشک مراجعه می کنید و می گویید قلبم درد می کند. پزشکی که تسلط ندارد 
سریع با نوار قلب و دارو شما را روانه خانه می کند اما پزشکی که می خواهد به 
شیوه درستی شما را درمان کند، هرچه شنیده است را کنار  گذاشته، معاینه 
می کند. می گوید شما مشکل قلبی ندارید بلکه ریه شما دچار مشکل است 
و به جناغ سینه فشار می آورد و گمان می کنید که قلب شما مشکل دارد. در 
حکمرانی نیز با همین مشکل مواجهیم. نگاه بالا به پایین حکمرانی به نهاد 

علم، باعث اشتباه عنوان شدن صورت مسئله می شود. به عنوان فردی که در 
این زمینه بارها و بارها مشاهده کرده ام، طرح مسئله می شود اما مسئله اشتباه 

است. نهاد علم نیز پژوهش کرده و به نتایج دلخواه نمی رسد.« 
او افزود: »نهاد علم فعالیت خود را انجام داده، پژوهش و تحقیق کرده و مقاله 
تنظیم می کند. در نظام استکباری نیز در طول سال های متمادی، کانال ها 
و مخازن را طوری طراحی کرده اند که هرکس در کشور خود مسئله ای را طبق 
خواست نظام استکباری طراحی می کند. این موضوع به نظام کشورهایی مثل 
کشور ما نیز به شدت رسوخ پیدا کرده است. در دهه 80 در اجلاس مشترک 
در وزارت صنایع با رؤسای دانشگاه ها حدود یک ساعت و 30 دقیقه درمورد 
این موضوع گفت وگو کردیم.« محرابیان درمورد حل مسئله استکبار جهانی 
با اشـــاره به روند رشـــد علمی اســـاتید بیان کرد: »استادان ما برای اینکه رشد 
علمی وجود داشـــته باشـــد و از استادیاری به رتبه های دانشیاری و استادی 
برسند، باید مقاله چاپ کنند. مقاله را کجا باید چاپ کنند؟ باید به مجلات 
آی اس آی ببرند. آی اس آی چه کار می کند؟ حل مسئله استکبار جهانی را انجام 
می دهند. عده ای مهاجرت می کنند و عده ای نمی کنند و با یارانه جمهوری 
اسلامی حل مسئله استکبار جهانی را انجام می دهند. این حل مسئله تبدیل 
به تکنولوژی شده و توسعه پیدا می کند و کالای وارداتی می شود. خود ما نیز 

مصرف کننده می شویم.« 
وزیر نیروی دولت ســـیزدهم با بیان اینکه فعالیت های خوبی در این زمینه 
صورت گرفته است بیان کرد: »طرح صحیح مسئله و حل مسئله معطوف 
به مسائل داخلی می تواند بسیاری از مسائل ما را حل کند.« او با بیان اینکه 
بسیاری از مسائل ما با بهینه سازی و افزایش راندمان قابل حل است، گفت: 
»در سال های متمادی پیشرفت های خوبی داشته ایم و پیشرفت های خود 
را نباید نادیده بگیریم اما نقطه ضعف ما موضوع افزایش بهره وری است.« وزیر 
نیروی دولت سیزدهم بهره وری را بهترین راه حل برای سوءمصرف دانست و 
گفت: »بهره وری چند کار انجام می دهد. اول اینکه چون سوءمصرف داریم، 
بهترین راه حل بهره وری است. دوم بهره وری یک راه حل کوتاه است و سریع 
به پاسخ می رسیم و سوم سرمایه گذاری اندکی می خواهد. با سرمایه گذاری 

اندک می توانید با بهره وری منابع خود را بازیابی کنید.« 
محرابیان با بیان اینکه ما گپی بین دانش، علم و حل مسئله داریم گفت: »دکتر 
طهرانچی، رئیس دانشگاه آزاد، ایده ای را دنبال می کنند و نشستی نیز با وی 
داشته ایم، که می خواهم در این باره چندجمله بگویم. ما گپی بین دانش، علم 
و حل مسئله داریم که این موضوع، موضوعی جدی و یک واقعیت است. 
چرا نتوانستیم این موضوع را حل کنیم؟ چون نتوانستیم آن درگیری را ایجاد 
کنیم. این نظر من است. از من بپرسید مقصر کیست من می گویم عالِم مقصر 
است. چرا عالم مقصر است؟ چون عالم به کل مسئله احاطه دارد. مانند آن 
پزشک که من مراجعه کردم و گفتم قلبم درد می کند. منتظرم شما قرصی به 
من دهید تا قلبم خوب شـــود اما آن عالم زمانی که کامل آن مســـئله را بررســـی 
می کند، به این نتیجه می رســـد که طرح درمان به قلب ربطی نداشـــته و طور 

دیگری باید ریخته شود.« 
کید کرد: »لازمه حل مسائل و ارتباط در موضوعات،  وزیر نیرو دولت سیزدهم تأ

ایـــن اســـت که نهاد علم پا فرا بگـــذارد. این ایده ای که دکتر طهرانچی دنبال 
می کنند تا دانشکدگانی را معطوف به حل مسئله ایجاد کنند، یک نگاه نوین 
و توسعه یافته در موضوع حل مشکلات امروز کشور است. یعنی ما مسئله در 
جامعه داریم و دانشـــکده نیز برای حل مســـائل داریم؛ اما دانشکده در حال 

انجام کار خود است.« 
کید بر موضوع امنیت غذایی ادامه داد: »برای مثال در موضوع امنیت  او با تأ
غذایی از طرفی دانشکده هایی داریم که در حال تولید متخصص کشاورزی، 
...اند. این طرف نیز به امنیت غذایی  دامـــداری، باغـــداری، علوم غذایـــی و
به عنوان یکی از مهم ترین مسائل جمهوری اسلامی توجهی نمی شود. 40 درصد 
اقلام ضروری غذا توسط ایالات متحده آمریکا تولید می شود. 40 درصد نیز 
تابع فناوری های انحصاری آمریکا در حال تولیدند. فناوری های روز غذا، 
کشاورزی و دامداری بسیار پیشرفته و انحصاری شده است. امروز اگر به کشور 
حمله شود، خسارت آن چقدر است؟  قدرمسلم در موضوع غذا، حملات 
دشمن بسیار اثرگذار و سریع تر پاسخ می دهد؛ اگر توجه نداشته باشیم. البته 
در بسیاری از بخش ها خودکفا شده ایم؛ اما در نظر بگیرید کشوری که امروز 
واردکننده این مجموعه محصولات است، به راحتی ظرف 24 ساعت توسط 
واردکننده ها می تواند به  زانو در بیاید. در کشور قطر تجربه ای داریم که این کشور 
ظرف سه ساعت به زانو در آمد. قطر یک جزیره است که از پشت به عربستان 
وصل است و دور تا دور آن نیز آب است. عربستان سعودی با هدایت آمریکا 
قطر را محاصره کرد. چرا؟ چون در آن روز قطر آب نوشیدنی خود را با هواپیما 
وارد می کـــرد. قطـــر همه اقـــلام غذایی خود را وارد می کرد. حالا اگر عربســـتان 
می خواست این کشور را با حمله نظامی به زانو در بیاورد، چقدر زمان می برد؟ 

پس موضوع امنیت غذایی، موضوع فوق العاده مهمی است.«
وزیر نیروی دولت ســـیزدهم درخصوص ایده دانشـــکدگان در دانشگاه آزاد 
توضیح داد: »این ایده دانشکدگان چیست؟ ایده دانشکدگان می گوید من 
می خواهم این حلقه های غیرمتصل را به همدیگر وصل کنم و بعد تابع یک 
کلان مسئله روز به نام امنیت غذا قرار دهم. ما چقدر متخصص الکترونیک 
داریم؟ بســـیار زیاد. تقریبا بهترین  متخصصان دنیا را داریم. بنده به عنوان 
مسئول دستگاهی که بالاترین استفاده از این متخصصان را هم در وزارت 
صنایع و هم در وزارت نیرو داشتم، عرض می کنم بهترین متخصصان را از 
نظر علمی، استعداد، هوش و انگیزه داریم؛ اما این موارد حلقه هایی است که از 
هم دیگر منفکند. امروز متخصص الکترونیک را برای چه چیزی می خواهیم؟ 
می خواهیم تعمیرات تلویزیون انجام دهیم یا تجهیزات لوازم خانگی تولید 
کنیم؟ ما از این مراحل گذشتیم. امروز ما در مرحله هوش مصنوعی هستیم. 
یعنـــی بایـــد تک تـــک این متخصصان را به کار بگیریـــم و در یک طرح کاملا 
عمل گرا، اقتصادی و کاربردی از توان این افراد برای حل مســـائل روز کشـــور 
اســـتفاده کنیم. این ایده، ایده بســـیار خوب و مبارکی اســـت. امیدواریم که 
این گام های بلندی که توسط دانشگاه آزاد برداشته می شود، به هدف برسد. 
تربیت متخصصان به عنوان یکی از مهم ترین مسئولیت هایی است که امروز 
دانشگاه آزاد در حال انجام آن است و بیش از 7 میلیون فارغ التحصیل دارد. 
بخش عظیمی از فارغ التحصیلان کشور محصول کار دانشگاه آزاد است.« 

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه5 

ـــی  ـــد عل ـــی فرزن گرمجان ـــرزاده  ـــا باق یس ـــب پر ـــی اینجان ـــدرک فارغ التحصیل م
ــته  کارشناســـی رشـ ــر در مقطـــع  ــادره از رودسـ 1 صـ ــنامه  بـــه شـــماره شناسـ
ســـر  د و ر هی  نشـــگا ا د حـــد  ا و ز  ا ه  ر د صـــا ر  ا فـــز م ا نر ی  ژ لـــو تکنو ســـی  مهند
گردیـــده اســـت و فاقـــد اعتبـــار می باشـــد.  2106259 مفقـــود  بـــا شـــماره 
آزاد اســـلامی  بـــه دانشـــگاه  را  یابنـــده تقاضـــا می شـــود اصـــل مـــدرک  از 
ــگاه  ــان دانشـ ــهدا- خیابـ ــان شـ - خیابـ ــر ــانی رودسـ ــه نشـ ــر بـ ــد رودسـ واحـ

ــد. ــال نمایـ آزاد ارسـ

گهـــی مفقـــودی پروانـــه نمایندگـــی بیمـــه پروانـــه نمایندگـــی شـــرکت بیمـــه  آ
ــه  6783 بـ ــد  کـ ــانی  ی فارسـ ــرو ــم خسـ یـ ــام مر ــه نـ ــان بـ ــهر فارسـ ــر در شـ کوثـ
از درجـــه  امـــام حســـین، جنـــب خانـــه  معلـــم، مفقـــود و  آدرس: میـــدان 

اعتبـــار ســـاقط می باشـــد.

مـــدرك تحصیلی )گواهی موقت( اینجانب  شـــاهین امامـــی ینگجه  فرزند 
ی  صادره  عادل به کدملی 1540357767 در مقطع کارشناسی رشته معمار
از دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحـــد مراغـــه مفقـــود گردیده اســـت و فاقد اعتبار 
می باشـــد. از یابنده تقاضا می شـــود اصل مدرک را به دانشـــگاه آزاد اسلامی 
واحد مراغه  به نشانی مراغه - اتوبان شهید درخشی -دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد مراغه ارسال نماید.

ک استان کرمانشاه اداره کل ثبت اسناد و املا
ک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
گهـــی موضـــوع مـــاده 3 قانـــون و مـــاده 13 آیین نامـــه قانـــون تعیین تکلیـــف وضعیت ثبتـــی و اراضی و  آ

ساختمان های فاقد سند رسمی
برابـــر رای شـــماره 140360316001004852 مـــورخ 1403/05/09 هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/ خانم علیرضا رستمی خلکی فرزند مرادعلی به 
شماره شناسنامه 146 به شماره ملی 3252732432 صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سند مالکیت 
نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به آدرس کرمانشاه دهستان میاندربند روستای عمله تازه آباد 
ک 159-162 اصلی روستای تازه آباد عمله واقع در بخش  به مساحت 10794.71 مترمربع در قسمتی از پلا
یک حومه کرمانشاه خریداری از مالک رسمی آقای احمد اکبرآبادی به متقاضی محرز گردیده است. لذا 
گهی می شود، درصورتی که اشخاص نسبت  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آ
گهی به مدت  به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آ
دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/0۷/0۷ -   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/0۷/23
2446/م الف/12
ک سجاد مویدی-رئیس ثبت اسناد و املا

آگهی مزایده عمومی
دانشـــگاه آزاد اســـلامی ســـیرجان در نظر دارد بوفه دانشـــجویی خود را از طریق 
مزایده عمومی به صورت اجاره یک ساله با شرایط ذکرشده در اسناد مزایده به 
اشخاص واجد شرایط واگذار نماید. متقاضیان می توانند نسبت به دریافت 
اسناد و بازدید از مکان بوفه به دانشگاه مراجعه و پیشنهادات خود را تا تاریخ 

1403/08/04 به واحد حراست تحویل نمایند.

نوبت دوم

آگهی مزایده عمومی
گهی مزایده نوبت اول  دانشگاه آزاد اسلامی مرکز آستانه در نظر دارد جهت آ

اجاره 120 متر اتاق )کارگاهی( دانشگاه آزاد اسلامی مرکز آستانه از طریق مزایده 

عمومی اقدام نماید، لذا از کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی واجد صلاحیت 

کثر تا مدت  دعوت می شـــود تا ضمن اعلام آمادگی مدارک موردنیاز را حدا

گهی به نشانی دستگاه مزایده گذار تحویل نمایند. یک هفته پس از نشر آ

موضـــوع مزایـــده: نوبـــت اول اجـــاره 120 متـــر اتـــاق )کارگاهی( دانشـــگاه آزاد 

اسلامی مرکز آستانه

یال واریز به حســـاب شماره 0105747764003  مبلغ خرید اســـناد: 2/000/000 ر

ک نزد بانک ملی حساب دانشگاه آزاد اسلامی واحد ارا

یافـــت اســـناد و اطلاعات مزایـــده: بلوار امام خمینی )ره(– شـــهرک  محـــل در

ک– اداره تدارکات دانشگاه دانشگاهی امیرکبیر– دانشگاه آزاد اسلامی ارا

محل تحویل اســـناد: بلوار امام خمینی )ره(– شـــهرک دانشـــگاهی امیرکبیر– 

ک– دبیرخانه حراست دانشگاه دانشگاه آزاد اسلامی ارا

یـــخ 1403/07/23 لغایت 1403/07/29 به  مهلـــت فـــروش و تحویل اســـناد: از تار

مدت یک هفته

جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید با شماره تلفن 08633412146 رئیس 

اداره تدارکات تماس حاصل فرمایید. دانشـــگاه در رد یا قبول پیشـــنهادها 

گهی بر عهده برنده مزایده می باشد. دارای اختیار تام می باشد و هزینه درج آ

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی اراک

نوبت اول


